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Slavnostní te čkou za náro čnou ak-
cí, kdy se pro obec s necelými dv ě-
ma sty obyvatel poda řilo vybudo-
vat nový vodovod a kanalizaci, by-
lo otev ření a zprovozn ění ko řenové 
čistírny odpadních vod.  

Náměstek hejtmana Prof. MUDr. Zde-
něk Seidl, CSc., další hosté, zastupi-
telé obce a místní lidé a přátelé Rataj 
si prohlédli rákosové pole a důmysl-
ný, ryze přírodní systém čištění od-
padních vod. Podstatnou část proce-
su zde zastanou kořeny rostlin, které 
vodu začaly čistit. V areálu ratajské 
čističky teď roste rákos obecný a 
chrastice rákosovitá.  

Rataje u Vlašimi právě procházejí 
zásadní kvalitativní proměnou místní 
infrastruktury. Vodovod, kanalizace i 
čistírna odpadních vod patří mezi 

nedůležitější vybavení jakéhokoliv 
města nebo vesnice.  „Velmi nás v 
těchto aktivitách podpořil Středočeský 
kraj, je hlavním garantem rozvoje 
obce v posledních letech. A velké 
díky patří i místním lidem, bez vstříc-
ného přístupu majitelů dotčených po-
zemků by vše bylo jen stěží provedi-
telné“, říká starosta obce Jaroslav 
Vošický. 

Nová vodovodní a kanalizační síť i s 
čističkou přišla v Ratajích na 19 milio-
nů korun. Celková délka vodovodního 
a kanalizačního potrubí je 5 000 me-
trů. Středočeský kraj na stavbu vodo-
vodu a kanalizace přispěl částkou 6,1 
milionu, ministerstvo zemědělství 6 
miliony korun. Zbylé prostředky hradi-
la obec ze svého rozpočtu.  Rataje se 
tak zařadily mezi obce s kompletní 

infrastrukturou; zemní plyn totiž zdejší 
občané využívají už 13 let.  

V plánu a konečné fázi příprav je nyní 
revitalizace Ratajského potoka. Tento 
projekt plynule navazuje na přírodě 
přátelské hospodaření s vodou v Ra-
tajích. Na březích potoka, ale i pod 
hladinou, by se měli znovu uchytit 
běžní živočichové a typické rostliny.  

Navíc v Ratajích u Vlašimi právě za-
číná díky Fondu rozvoje obcí a měst 
Středočeského kraje další významná 
akce – revitalizace návsi. Elegantně a 
účelně se tak podaří zahladit jizvy na 
komunikacích a zelených plochách 
po budování vodovodní a kanalizační 
sítě. Náklady jsou odhadnuty na 4,5 
milionu korun. Výsledek jistě potěší 
obyvatele, turisty i řidiče.   

Eva Vrzalová 

Rataje u Vlašimi mají nový vodovod, 
kanalizaci a čistírnu odpadních vod 
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Centrum Neveklova vý-
razně změnilo sv ůj 
vzhled. Pomohla k tomu 
práv ě dokon čená rekon-
strukce nám ěstí, na niž 
město dostalo dotaci z 
Regionálního opera čního 
programu St řední Čechy. 
Z celkových náklad ů blíží-
cích se k p ěti milion ům 
korun pokryje dotace 80 
procent, řekl starosta Jan 
Slabý. 

„Výběrové řízení na doda-
vatele stavebních prací vy-
hrála firma PSVS Praha, 
vítězem výběrového řízení 
na obnovu zeleně byla ha-
vířovská firma Arbor Mora-
via. Obě firmy nabídly nízké 
ceny pohybující se kolem 
70 procent rozpočtovaných 
nákladů. Celková úspora 
proti státem uznaným ce-
nám tak bude téměř milion 
korun, původní projektová 
cena totiž byla asi 5,7 milio-
nu korun. V době, kdy se 
říká, že jsou veřejné zakáz-
ky předražené, je to důkaz 
pravého opaku,“ dodal sta-
rosta. 

Úprava náměstí začala le-
tos v první polovině května 
a skončila v červenci. Její 
součástí byla oprava chod-
níků a výměna veřejného 
osvětlení. Nevzhledné vy-
soké stožáry ze 70. let mi-
nulého století se vyměnily 
za litinové sloupy secesního 
typu s klasickými lucernami. 
Náměstí tak dostalo zpět 
svůj historický vzhled. Vý-
razný zásah si vyžádala i 
zeleň. „Postupovali jsme 
podle projektu architekta, 
trvali jsme pouze na zacho-
vání pamětních lip u pomní-
ku padlých, které vysadili 
čestní občané města. Z ná-
městí proto zmizely veškeré 
jehličnany, včetně vánoční-

ho smrku, což vyvolalo ne-
gativní odezvu u některých 
obyvatel,“ konstatoval sta-
rosta. 

O rekonstrukci náměstí se v 
Neveklově hovořilo už ně-
kolik let. „První myšlenka 
přišla v roce 2006 nebo 
2007, kdy se objevily zprá-
vy o možnostech revitaliza-
ce historických center s 
masivní finanční podporou 
z evropských strukturálních 
fondů. Proto jsme požádali 
o spolupráci společnost 
Posázaví o.p.s., která nám 
pomohla s přípravou celé 
akce,“ řekl starosta. Projekt 
úpravy centra připravil praž-
ský ateliér Ing. Eva Mohel-
nická - ASTRA projekt už v 
roce 2008. První žádost o 
dotaci ale nevyšla, město 
proto nechalo projekt pře-
pracovat a o grant požádalo 
znovu, tentokrát úspěšně. 

 Do roka by měla být do-
končena také stavba multi-
funkčního domu v soused-
ství náměstí. Promění se v 
něj rozestavěný obchodní 
dům. Začal se stavět už v 
roce 1988, ale po roce 1989 
několikrát změnil majitele. 
Nakonec ho odkoupilo měs-
to, které se na jeho přestav-
bě dohodlo se dvěma další-

mi investory – stavební spo-
lečností HOSS a.s. Bene-
šov a českým obchodním 
řetězcem FLOSMAN. V 
objektu vznikne obchod, 
kanceláře a zasedací síň 
městského úřadu, další ko-
merční prostory a 41 bytů, z 
nichž 10 bude městských. 
Každý z investorů do stavby 
vloží vlastní zdroje, město 
na to podle starosty využije 
svou finanční rezervu. 

„V uplynulých letech jsme 
investovali 65 milionů korun 
do 22 akcí, hlavně oprav 
komunikací, rybníků a pro-
pustků. Z toho 30 milionů 
korun pokryly dotace. Díky 
důslednému využívání do-
tační politiky jsme si vytvoři-
li vysoké finanční rezervy, 
nemusíme si teď proto brát 
úvěr,“ řekl starosta.    

Jaroslava T ůmová 

Město Neveklov má opravené náměstí 

Odškodnění za E.colu 261000 eur 
Českým zem ědělcům, kterým krize následkem vý-
skytu bakterie E.coli zp ůsobila ztráty na zelenino-
vé produkci, p řiznalo rozhodnutí Evropské komise 
kompenzaci 261 935 eur.  

Částka odpovídá požadavkům zelinářů tak, jak je 
upřesnily a vyčíslily kontroly SZIF na podkladu hlášení 
jednotlivých pěstitelů. 

Pokud jde o české zemědělce, týká se kompenzace 
pouze okurek a salátů, ostatní plodiny totiž v době 
aféry kolem E.coli v Česku ještě nerostly. Evropská 
komise neuznává zemědělcům ušlé zisky, a proto je 
kompenzace pouze náhradou za neprodejné produk-
ty. Staženo z trhu bylo 60,43 tun salátu v hodnotě 23 
507,27 eur, k nesklízení salátu pěstitelé přikročili na 
19,17 ha v hodnotě 134 207,33 eur a nesklízení oku-
rek na 1,93 ha v hodnotě 104 220,00 eur. ČR požáda-
la EK o podporu ve výši 261 935 eur a ta ji schválila. 

Tereza M. Dvo řáčková   
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Kácení stromů napadených kůrov-
cem v bezzásahových zónách parku 
je proti smyslu národního parku. 
Těžba postiženého lesa výrazně 
zhoršuje možnost samoobnovy hor-
ského lesa, ke které zde spontánně 
masivně dochází a která dává příleži-
tost ke vzniku přírodně velmi hodnot-
ného lesního ekosystému.  

Na tiskové konferenci to řekli docent 
Jan Frouz a profesor Pavel Kindl-
mann z Ústavu pro životní prostředí 
Přírodovědecké fakulty Univerzity 
Karlovy. 

Konferenci zorganizovalo Hnutí DU-
HA a Zelený kruh ve snaze nabídnout 
médiím vědecký pohled na problema-
tiku kácení, který z debaty pod vlivem 
konfliktu na Šumavě vymizel 

Vědci poukázali na fakt, že kácením 
se nenávratně ničí ekosystém dané 

oblasti a zahubí tak velké množství 
vzácných organismů a živočichů. 
Profesor Pavel Kindlmann dále uvedl, 
že oblast Ptačího potoka, kde nyní 
dochází k nezákonné těžbě, právě do 
těchto výjimečných oblastí patří a 
vytěžením tisíců stromů dojde k de-
vastaci vzácné podmáčené smrčiny.  

Profesor Pavel Kindlmann a docent 
Jan Frouz se svými stanovisky přidali 
k dalším předním českým vědcům z 
oblasti ekologie lesa, lesnictví a mno-
ha dalších oborů, sdružených ve Stí-
nové vědecké radě NP Šumava. Ti již 
dříve vyzvali ředitele NP Šumava, 
aby ukončil zásahy proti kůrovci v 
oblasti Ptačího potoka. 

Právnička Markéta Cooiman z EPS 
na konferenci předložila legislativní 
argumenty jasně ukazující, že postup 
správy národního parku v čele se 
Stráským a Mánkem je nezákonný. 

Prof. Pavel Kindlmann, DrSc. na kon-
ferenci řekl: „Je otázkou, proč chce-
me mít národní parky. Jan Stráský ho 
chce uměle „vytvořit“, ale takový park 
by se pak spíše podobal Stromovce a 
měl jen minimální ochranářskou hod-
notu. Ochranáři dávají přednost výbě-
ru lokalit, kde se nacházejí nejcenněj-
ší prvky přírody, a ty pak chtějí pone-
chat svému vývoji. Šumava je dlou-
hodobě nejvíce medializovaná v sou-
vislosti s kůrovcem. Ale máme tu 
přeci p říklad severní Moravy nebo 
Slezska, kde lesníci bojují s k ůrov-
cem už mnoho let a absolutn ě ni-
kam to nevede. A zde p řece nejsou 
žádné bezzásahové zóny a lesní-
kům nikdo nebrání používat proti 
kůrovci ty nejefektivn ější metody.  

Asociace ekologických organizací 
Zelený kruh a Hnutí Duha 

Podle vědců praxe na Moravě a ve Slezsku 
ukazuje, že lidský zásah kůrovce nevymýtí 

Federace EUROPARC re-
prezentuje chráněná území 
Evropy a sdružuje vice, než 
450 členů v 36 zemích. Ná-
rodní park Šumava je aktiv-
ním členem Federace od 
roku 1992, kdy se připojila k 
naší společné představě 
ochrany evropského přírod-
ního a kulturního dědictví.   

Šumava přispěla k význam-
ným evropským iniciativám 
a politice ochrany přírody. 
Šumava má celosvětovou 
reputaci v každé z těchto 
oblastí a je proslulá svojí 
snahou o ochranu evropské 
divočiny, založenou na dů-
kladném vědeckém výzku-
mu a spolupráci s partnery 
a sousedícími zeměmi s 
cílem dosáhnout zdravého 
prostředí pro přírodu i lidi. 

Certifikát přeshraniční spo-
lupráce, který Šumava spo-

lu s Bavorským lesem zís-
kaly od Federace EURO-
PARC v roce 2009 byl vyvr-
cholením mnoha let práce 
týmů pracovníků obou těch-
to národních parků. Trvalo 
desetiletí, než se podařilo 
vybudovat vzájemné vztahy 
a odsouhlasit si společné 
cíle a cestu k nim.   

Proto se značným zájmem 
upírá Federace EURO-
PARC pozornost na určité 
změny v politice a praxi na 
Šumavě. Zdá se nám, že 
tyto změny ohrožují základy 
předcházející pracně dosa-
žené dlouhodobé shody a 
mohly by nabourat integritu 
Národního parku Šumava, 
svěřeného lidmi v České 

republice do rukou  Správy 
národního parku. 

Znepokojující snímky agen-
tury Reuters Press, které 
obletěly svět, ukazují obrá-
zek parku, který ovládly 
motorové pily.  Tyto foto-
grafie jsou v rozporu s éto-
sem a principy, na nichž byl 
národní park založen a s 
mezinárodními dohodami, 
které byly uzavřeny. Jsme 
si jistí, že toto není to, oč by 
Šumava nebo Česká re-
publika měly usilovat. Aktu-
ální dění na Šumavě vážně 
narušuje reputaci a integritu 
Národního  parku Šumava i 
České republiky jako stráž-
ců sdíleného evropského 
přírodního dědictví. 

Federace EUROPARC vy-
zývá k okamžitému zasta-
vení těchto kontroverzních 
a jednoznačně nepopulár-

ních aktivit. Chtěli bychom 
od české vlády a Správy 
NP Šumava slyšet ujištění, 
že bez jakýchkoli odkladů 
začne nový dialog s cílem 
najít nový způsob péče o 
chráněnou přírodu a krajinu 
Šumavy, který bude v sou-
ladu se základními principy 
národního parku. Česká 
republika leží v srdci Evro-
py. Je rovněž srdcem vzá-
jemně propojené přírody 
našeho kontinentu. Apeluje-
me na zdrženlivost a návrat 
k mnohem participativnější-
mu a na spolupráci založe-
nému přístupu.  

Federace EUROPARC rá-
da přispěje k tomu, aby se 
sporné otázky podařilo roz-
soudit. Nabízí účast a radu 
nezávislých expertů mimo 
Českou republiku. 

EUROPARC   

Federace EUROPARC nabízí své odborníky  
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Ve dnech 27.-28. června 
uspo řádala Spole čnost 
pro zahradní a krajiná ř-
skou tvorbu, ob čanské 
sdružení (SZKT) ve spolu-
práci s Celostátní sítí pro 
venkov dvoudenní exkur-
zi „Vzorové obce jako mo-
tivace a inspirace“.  

Akce se zúčastnilo 25 sta-
rostek a starostů z celé 
České republiky a navštívili 
vybrané vzorové obce Jiho-
moravského a Olomoucké-
ho kraje – Jevišovku, Tva-
rožnou Lhotu, Mořice a 
Smržice. Účastníci akce si 
měli možnost prohlédnout 
navštívené lokality za do-
provodu zástupců místní 
samosprávy a nahlédnout 
do „jejich kuchyně“ hospo-
daření. Každá z obcí měla 
připravený program s pre-
zentací obce a zdůrazně-

ním úspěšných realizací 
nejen v intravilánu, ale i v 
extravilánu. 

Během obou dní tak byly 
prohlédnuty  nejen samotné 
budovy obecních úřadů, 
kostely, parčíky či další ve-
řejné prostory obcí, ale i 
upravené hřbitovy, cyklos-
tezky, volno časové areály 
a biokoridory a biocentra. V 
rámci návštěvy obce Smrži-
ce pak účastníci měli mož-
nost shlédnout i prostory 
firmy ARBOEKO a dostalo 
se jim předvedení praktické 
ukázky vzorové výsadby 
dřevin. 

Součástí dvoudenní exkur-
ze byl i večerní seminář, na 
kterém byla dále prezento-
vána a diskutována vybraná 
témata, prolínající se obě-
ma dny: péče o stromy a 
povýsadbová péče, řešení 

veřejných prostranství, na-
še krajina mimo intravilán, 
participační plánování, stra-
tegický plán obce, vzdělá-
vání samosprávy, zkuše-
nosti s dotačními tituly a 
aktivity Celostátní sítě pro 
venkov.  

Prezentací v jednotlivých 
obcích se zúčastnili i zá-
stupci místních spolupracu-
jících zemědělských subjek-
tů a v podstatě po celé dva 
dny nepřetržitá diskuze jak 
mezi navštívenými, tak me-

zi samotnými účastníky, se 
ukázala jako velice plodná 
a přínosná a byla všemi 
vysoce hodnocena.  

Tato akce byla první z po-
dobně zaměřených v moti-
vačním  programu Zelené 
obce, aktivity SZKT v oblas-
ti podpory koncepčního roz-
voje veřejných prostranství 
včetně řešení vegetačních 
prvků a dlouhodobého plá-
nování krajiny.                                                                                           

Dana Štechová 

Předání zkušeností a motivace starostům 

Město Broumov (držitele 
titulu Město stromů 2010) a 
obec Smržice (držitele oce-
nění Zelená stuha ČR  
2010) navštívila ve dnech 
14. a 15. července  meziná-
rodní hodnotitelská komise 
uznávané celoevropské 
soutěže Entente Florale 
Europe (EFE, Evropská 
kvetoucí sídla).  

Porotci z 12 evropských 
zemí posuzovali  české zá-
stupce dle hlavních hledi-
sek: okrasné zahradnictví, 
péče o životní prostředí a 
cestovní ruch. Při hodnoce-
ní se zaměřili na kvalitu 
prostředí v sídlech, zejmé-
na na systém zeleně, kvali-
tu založení a údržby zeleně 
různých typů od intenziv-
ních sezónních výsadeb 
přes moderní i historické, 

parkové úpravy, rekreační 
plochy zeleně a veřejné 
prostory až po přírodě blíz-
ké struktury zeleně, parky, 
naučné stezky apod. Sledo-
vali ale také kvalitu péče o 
životní prostředí, o kulturní 
dědictví a vytváření podmí-
nek pro únosný turismus. 
Velkou pozornost věnovali 
spolupráci s veřejností, mi-
mo jiné i v souvislosti s le-
tošním mezinárodním Ro-
kem dobrovolnictví. K zá-
stupcům Belgie, České re-
publiky, Chorvatska, Itálie, 
Irska, Maďarska, Německa, 
Nizozemska, Rakouska, 
Slovinska, Velké Británie se 
letos připojila také pozoro-
vatelka z Polska, které uva-
žuje o zapojení do této sou-
těže. 

Obě soutěžící sídla se na 

návštěvu komisařů dlouho 
a pečlivě připravovala za 
pomoci odborníků Společ-
nosti pro zahradní a kraji-
nářskou tvorbu a dle prů-
běžných reakcí hodnotitelů 
bychom mohli očekávat 
tradičně dobré ocenění. 
Vždyť zástupci českých 
měst a obcí se pravidelně 
umisťují na prestižní stříbr-
né pozici a to je veliký 
úspěch ve srovnáními s 
ostatními soutěžícími ev-
ropskými zeměmi. Jejich 
práce na zlepšování kvality 
prostředí, na péči o veřejná 
prostranství a na péči o 
zeleň je totiž dlouhodobá, 
příkladná a systematická.  
Konečné výsledky hodno-
cení letošního roku se 
dozvíme až 16. září 2011, 
kdy budou výsledky slav-
nostně vyhlášeny ve slovin-

ském městě Ro-
gaška Slatina.  

Připomeňme si, 
že cílem soutěže 
Entente Florale Europe je 
propagovat zdravé prostře-
dí našich sídel a to zejména 
s důrazem na rozvoj zele-
ně. Možností zúčastnit se v 
tomto mezinárodním klání 
chceme povzbudit předsta-
vitele obcí a měst, aby zlep-
šovali kvalitu života ve 
svých sídlech a zároveň 
vytvářeli podmínky pro tu-
ristický ruch a rozvoj ohle-
duplný k životnímu prostře-
dí“. Účast zástupců českým 
města a obcí zajišťuje a 
organizuje Společnost pro 
zahradní a krajinářskou 
tvorbu, občanské sdružení 
(SZKT). 

Dana Štechová 

Česko v soutěži „Evropská kvetoucí sídla“ 
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Poslední týden v srpnu se 
na Bouzovsku uskuteční 
sedmý ročník Evropského 
setkání stavitelů ze slamě-
ných balíků (ESBG 2011). 

Jedná se ústřední evrop-
skou událost pro všechny 
slaměné stavitele, architek-
ty, stavaře, vědce, vyučující 
i žáky, a je organizováno 
každým druhým rokem. 

Součástí ESBG bude jed-
nodenní konference, která 
kromě účastníků ESBG 
bude přístupná i dalším 
zájemcům z české veřej-
nosti a bude simultánně 
tlumočená do češtiny. Teč-
kou programu bude koncert 
irské hudební skupiny Poi-
tín na Hradě Bouzově. 

„Je to jeden z příkladů, jak 
naše národní dědictví po-
máhá k vytvoření mostů 
mezi minulostí a součas-
ností, když srovnáme náš 
kamenný hrad s tímto mo-
derním přístupem ke stavi-
telství  nízkoenergetických 
domů z přírodních materiá-
lů,” říká kastelánka Zuzana 
Šulcová z Národního pa-
mátkového ústavu. 

Letošní setkání 
ESBG prob ěhne od 
úterý 23. do soboty 
27. srpna v Centru 
přírodního stavitel-
ství Permalot v Po-
dolí u Bouzova. Hlav-
ní program setkání je 
přístupný pouze regis-
trovaným účastníkům, 
nicméně páteční kon-
ference je určena širo-
ké veřejnosti. Zkušení 
evropští stavitelé na ní 
představí témata související 
se vzděláváním, výzkumem 
a podnikáním v moderním 
nízkoenergetickém stavitel-
ství. 
 

První obecní stavba 
ze slam ěných balík ů 

V rámci setkání a ve spolu-
práci s obcí Bouzov se 
uskuteční stavba autobuso-
vé zastávky z přírodních 
materiálů (dřevěná kon-
strukce, slaměné balíky, 
hliněné omítky a zelená 
střecha). Do výstavby se 
spolu s mezinárodními sta-
viteli z 22 zemí bude moci 
zapojit i místní mládež. 
 

Tip na sobotní výlet do 
slam ěných dom ů 

Poslední srpnovou neděli 
se uskuteční den otevře-
ných dveří v obytných sla-
měných domech po celé 
České republice jako jedna 
z doplňkových akcí ESBG. 
Organizátor akce Jan Fro-
něk k tomu dodává: „Těší 
nás, že můžeme nabídnout 
tolik rozličných příkladů do-
mů ze slaměných balíků po 
celé zemi. Již teď víme o 
řadě dalších budov, které 
čekají na vydání stavebního 
povolení nebo jsou rozesta-
věny, a tak doufáme, že se 
tato akce bude každoročně 
opakovat a rozrůstat.” Po-
kud chcete zažít atmosféru 
slaměného domu, pak si 
můžete jednoduše vybrat z 
nabídky 16 domů na strán-
kách www.slamenestavitel-
stvi.cz. Tamtéž najdete fo-
rum pro zájemce o větší 
vhled do slaměného stavi-
telství. 
 

E-Kohabitat 

Po páteční konferenci a 
koncertu a před dnem ote-
vřených dveří bude ještě 
možné navštívit sobotní 
veletrh E-kohabitat (27.8.), 

který bude probíhat v Per-
malotu (Podolí u Bouzova) 
spolu s každoroční Oslavou 
přírodního stavitelství. Ná-
vštěvníci se mohou těšit na 
zajímavé praktické work-
shopy, na ukázky technik 
přírodního stavitelství a 
spotřební eko-produkty od 
ekologických stavebních 
materiálů přes bavlněné 
plenky, domácí farmářské a 
kosmetické produkty. Tato 
akce se koná ve stejný ter-
mín jako populární výroční 
„Balóny nad hradem“, které 
pořádá Hanácká kyselka 
pro celé rodiny. 

Podrobný program a aktuál-
ní informace o celém ESBG 
včetně doprovodných akcí 
lze najít na: 

www.slamenestavitelstvi.cz 

Martin Petr ů 

Na Hrad Bouzov ,,táhnou” evropští 
stavitelé ze slaměných balíků 
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Na konci června dokon čilo M ěsto 
Vlašim novostavbu dvout řídní ma-
teřské školy s kapacitou 56 d ětí. 
Dotaci na stavbu a její vybavení se 
poda řilo získat z fond ů Evropské 
unie. Prost řednictvím Regionálního 
operačního programu NUTS II 
Střední Čechy získalo m ěsto část-
ku p řes 20 mil. K č, dalších zhruba 
14,5 mil. K č na realizaci projektu 
hradilo M ěsto Vlašim ze svého roz-
počtu. 

Budova mateřské školy je řešena aty-
picky. Hlavní část budovy tvoří dvě 
třídy s hernami. Ty jsou vybaveny 
sedacím oknem, válecím koutem, 
mokrým koutkem pro zkoušení vod-
ních pokusů. K hernám náleží odděle-
né lehárny. „Při plánování projektu byl 
kladen důraz na nízkonákladovost 
budoucího provozu a také to, aby se 
děti cítily i v novostavbě přirozeně, 
máme radost, že se to povedlo“, říká 
Renata Vondráková - projektová ma-
nažerka. Při zápisech v dubnu se do 
nové školky přihlásilo celkem 79 dětí, 
z toho bylo přijato 55. Nicméně díky 
celkovému navýšení počtu míst ve 
školkách ve Vlašimi našlo i 20 odmít-
nutých dětí místo v ostatních škol-
kách a děti mladší 3 let mohou využít 
služby hlídání Centra denní péče při 
MŠ Vorlina. 

Školka je unikátní nejen zajímavým 
projektem budovy, cílem nového pra-
covního týmu je i větší zapojení rodi-
čů do chodu školky a také využití 
Montessori pedagogiky ve výuce. 
Jedna z tříd je kompletně vybavena 
Montessori pomůckami a děti pove-
dou proškolené učitelky. „Například u 
nás bude možné pro rodiče strávit s 
dětmi ve školce celý den a zapojit se 
do výuky nebo plánujeme společné 
večerní a víkendové akce,“ uvedla 
Jana Píchová, ředitelka MŠ Vorlina. 

V rámci školky vzniklo i jedno odděle-
ní pro hlídání dětí cca od 1,5 roku. 
„Máme kapacitu maximálně 12 dětí, 
ale počítáme s tím, že dětí k nám bu-
de celkově chodit mnohem více a 
budou se v týdnu střídat. Zatím se 
jich zapsalo od září deset,“ říká Lenka 
Zapletalová, místopředsedkyně Ro-
dinného centra Světýlka, které provoz 
hlídacího centra zajišťuje. A doplňuje: 
„Ještě ani nebyla stavba započata a 
my jsme žádali o dotaci na provoz 
hlídání. To se nám povedlo a získali 
jsme z Evropského sociálního fondu 
peníze na provoz až do června 2013. 
Tak si můžeme dovolit hlídat mamin-
kám za 10,- Kč na hodinu“, dodává 
Zapletalová. Partnerství Města Vlaši-
mi s Rodinným centrem Světýlka je v 
rámci projektu také unikátní. 

„Spolupráce s městem si velmi váží-
me, když se potkáme se zástupci ji-
ných sdružení, tak jasně vidíme, že 
vstřícnost není v jiných městech sa-
mozřejmostí“, doplňuje Renata Von-
dráková. 

Město Vlašim v posledních letech 
využilo Evropské dotace na několik 
významných projektů. V České re-
publice je na předních místech v pře-
počtu získaných peněz na počet oby-
vatel. Od roku 2004 zde vznikl z dota-
cí Spolkový dům, nové nádraží, opra-
vila se historická náměstí, rekonstruu-
je se průběžně vlašimský park, ze 
zchátralé budovy bývalé městské rad-
nice vznikl nový městský dům dětí a 
mládeže a bylo realizováno mnoho 
dalších projektů. „Vlašim díky evrop-
ským dotacím ve svém rozvoji hodně 
poskočila, ale pro další zkvalitňování 
života ve městě je třeba udělat ještě 
mnoho práce, děláme proto na no-
vých projektech, které nám pomohou 
tento cíl postupně plnit,“ plánuje sta-
rosta města Luděk Jeništa. 

Školka bude slavnostně otevřena v 
pátek 26. 8. 2011 od 15 hodin. V so-
botu 27. 8. 2011 od 10 do 14 hodin 
bude pro veřejnost Den otevřených 
dveří a je možné si školku prohléd-
nout.                  Renata Vondráková 

Ve Vlašimi letos vznikla unikátní 
novostavba mateřské školy 

Seminá ř „Starosti staros-
tů se stromy“ prob ěhne 
ve st ředu 24. 8. 2011 v 
zasedací místnosti Zastu-
pitelstva m ěsta Jihlavy.  

Účastníci se dozví zásadní 
informace z oblasti péče o 
stromy: fungování stromů, 
jejich úloha v systému 
obecní zeleně, právní rá-
mec existence stromu, 
pasport zeleně, inventariza-
ce stromů, výběrové řízení 
na arboristické práce,  mož-

nosti jejich financování 
apod. Seminář je určen 
starostům a zastupitelům a 
pořádá ho bezplatně Spo-
lečnost pro zahradní a kraji-
nářskou tvorbu ve spoluprá-
ci s městem Jihlava v rámci 
slavnostního 10. ročníku 
národní konference Strom 
pro život - život pro strom. 

Zveme Vás i na 11. ro čník 
Mistrovství ČR ve stromo-
lezení, který se koná dne 
21. 8. 2011 ve Smetano-

vých sadech v Jihlav ě 
pod záštitou primátora měs-
ta. Toto divácky atraktivní 
klání je profesionální soutě-
ží, které se konají již po 
celém světě. Smyslem 
těchto utkání je nejen vy-
tvoření prostoru pro zlepše-
ní a rozvíjení technik bez-
pečného lezení, stejně jako 
pro zdokonalení lezecké 
techniky, ale především 
popularizují a formou napí-
navé podívané veřejnosti 

přibližují práci stromolezců. 
Stromolezci jsou odborníci, 
kteří pečují o stromy v na-
šich sídlech a ve svém obo-
ru mají nezastupitelnou roli. 
Součástí závodů bude tra-
dičně bohatý doprovodný 
program – cyklojízda, dře-
vorubecké závody, slav-
nostní zapálení vatry a ve-
černí rockově laděný kon-
cert. Více informací na we-
bu www.szkt.cz.  

Dana Štechová 

Interaktivní setkání starostů v Jihlavě   
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Kontroly dopravního znače-
ní na všech silnicích kraje 
Vysočina provádí pracovní-
ci Krajské správy a údržby 
silnic Vysočiny plánovitě 
minimálně jednou každý 
měsíc. I přesto nechal ná-
městek hejtmana kraje Vy-
sočina pro oblast dopravy 
Libor Joukl v červenci  pre-
ventivně a cíleně zkontrolo-
vat všechny železniční pře-
jezdy na silnicích druhých a 
třetích tříd.  

"Na všechny zjištěné drob-
né nedostatky jsme byli 
schopni ihned standardně 

reagovat a zjednat nápravu, 
v některých případech upo-
zorníme také vlastníky že-
lezniční infrastruktury a bu-
deme  požadovat  nápra-
vu,“ uvedl Libor Joukl. 

Nejčastějším problémem na 
Vysočině není absence 
správných značek nebo 
dokonce jejich skrytí v ne-
posečených porostech. To-
to ohrožení kontroly po ce-
lém regionu vyvrátily. 
„Problémem do budoucna 
by ale podle pracovníků 
krajské správy a údržby 
silnic mohl být stále se roz-

šiřující vandalismus – nej-
častěji zasprejování do-
pravní značky,“ upozorňuje 
Pavel Bartoš z krajského 
odboru dopravy a silničního 
hospodářství. 

Kraj k této preventivní kon-
trole přistoupil v souvislosti 
se zvýšenou nehodovostí 
na železničních přejezdech. 
Nařídil proto mimořádné 
kontroly na přejezdech na 
silnicích patřících kraji. 
"Předpokládám, že podob-
ně preventivně jako kraj 
zkontrolují viditelnost re-
spektive označení železnič-

ních přejezdů i ostatní 
vlastníci silnic - stát a ob-
ce," doplnil Libor Joukl s 
tím, že mimořádné kontroly 
na sebe neváží žádné vy-
soké náklady. 

Na silnicích v majetku kraje 
Vysočina je 141 železnič-
ních přejezdů, 49 na silni-
cích druhé a 92 na komuni-
kacích třetí třídy. Většina 
přejezdů, často zabezpeče-
ných jen výstražnými kříži, 
je na místních, případně 
účelových komunikacích  
ostatních vlastníků.    (svat) 

Vysočina kontroluje dopravní značení silnic 
na železničních přejezdech II. a III. tříd 

V úterý 26.7.2011 prob ěhlo v obci 
Mokrá Lhota na Benešovsku vy-
poušt ění vylé čeného výra velkého. 

K velkému potěšení naší Záchranné 
stanice živočichů ve Vlašimi jej na 
jeho cestu ke svobodě přišli v hojném 
počtu podpořit nejen obyvatelé Mokré 
Lhoty, ale i lidé z okolních obcí. Naše 
pozvání přijal také starosta obce Bys-
třice pan Mgr. Daniel Štěpánek.  

Vypouštění výra se mělo konat již o 
týden dříve, ale kvůli nepříznivému 
počasí jsme jej byli nuceni přeložit. 
Tímto bychom se rádi omluvili těm, 
kteří přeci jen onoho deštivého veče-
ra vážili svojí cestu do Mokré Lhoty. 
Tento týden se počasí naštěstí 
umoudřilo a konkrétně v úterý nám 
velice přálo. Výr byl vypuštěn za nád-
herného západu slunce a téměř bez-
větří.   
Výr velký byl nalezen přímo v obci 
Mokrá Lhota ve stodole s poraněným 
pravým křídlem a nebyl schopný letu. 
Zaměstnanci Stanice byli naštěstí k 
tomuto pacientovi přivoláni včas, a 
tudíž mu také mohli ihned poskytnout 
potřebnou péči. Ve Stanici výr pobyl 
zhruba dva měsíce. První týdny léče-

ní byl v menší voliéře 
za stálého dohledu 
ošetřovatelů. Zranění, 
konkrétně zlomenina 
prstové části křídla, se 
naštěstí podařilo bez 
vážnějších komplikací 
vedoucích mnohdy k 
trvalým následkům 
vyléčit a pacienta bylo možné poté 
přesunout do velké rozletové voliéry, 
aby se tak zvaně „ rozlétal“ a znovu 
připravil na život ve volné přírodě. 

Vzhledem k tomu, že se jedná o noč-
ního a teritoriálního živočicha, akce 
se konala v podvečer a v místě nále-
zu. Ač bylo vypouštění naplánováno 
až na  pokročilou hodinu, účast lidí 
byla opravdu velká. Po uvítání pana 
starosty následovalo představení Zá-
chranné stanice pro živočichy Vlašim. 
Lidé se tak mohli dozvědět nejen jak 
například vypadá takový odchyt výra 
velkého, ale také o která další zvířata 
Stanice pečuje, či jaká jsou jejich nej-
častější zranění a proč k nim dochá-
zí.  Poté se seznámili s příběhem 
našeho výra a přešlo se k samotné-
mu vypouštění. 

Všichni zúčastnění se nemohli do-

čkat, až výra vyndáme z přepravky a 
oni budou moci pohlédnout přímo do 
jeho nádherných velkých očí. Děti, 
rodiče i ostatní přihlížející byli nadše-
ní a ohromení z tohoto největšího 
zástupce „sovovitých“. Výr je opravdu 
krásné majestátní zvíře a zaslouží si 
jistě respekt. Pana starostu Mgr. Da-
niela Štěpánka jsme tedy nejprve 
poučili, jak má výra držet a poté mu 
pomoci, aby mohl vzlétnout. Pan sta-
rosta ovšem svoji roli ještě těsně před 
vypuštěním předal nálezci tohoto pa-
cienta, panu Vojtěchu Vodráškovi, 
který si tak mohl svůj záchranný čin 
dokonat.  Výr vzlétl směrem k zapa-
dajícímu slunci a lehce se vzdaloval k 
obzoru. Byla to vskutku velmi působi-
vá podívaná. Informace o Záchranné 
stanici pro živočichy ve Vlašimi nalez-
nete na webu www.csopvlasim.cz.         
                            Kateřina Knotková  

Vypouštět výra přišla celá vesnice 
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Zapojujete občany do roz-
voje vaší obce, města, mi-
kroregionu nebo kraje? 
Spolupracujete s neziskový-
mi organizacemi? Pak při-
hlaste svůj úřad do soutěže 
O lidech s lidmi – cena za 
podporu místní demokracie. 
Kromě prezentace svých 
zkušeností se můžete inspi-
rovat nápady od svých kole-
gů a možná i vyhrajete oce-
nění ministra nebo euroví-
kend (letenku a ubytování) 
pro 2 osoby a další ceny. 

Centrum pro komunitní prá-
ci střední střední Čechy 
vyhlásilo osmý ročník sou-
těže o nejlepší zapojení 
veřejnosti „O lidech s lidmi 
– cena za podporu místní 
demokracie a spolupráci s 
NNO“. Obdobné soutěže 
probíhají také v Polsku, 
Maďarsku a na Slovensku. 
Soutěž je určena pro obce, 
města, městské části, mi-
kroregiony, místní akční 
skupiny, krajské úřady a 
další instituce státní správy 
a samosprávy, které: 

zorganizovaly účast občanů 
v rozvoji obce nebo regionu 
a přispěly tak ke zvýšení 
jejich podílu na rozhodová-

ní, a zároveň/nebo 

spolupracují a podporují 
nevládní neziskové organi-
zace a na principu partner-
ství je zapojují do regionál-
ního rozvoje. 

Do soutěže se mohou při-
hlásit instituce, které zapoji-
ly veřejnost do rozvoje obcí, 
měst, mikroregionů a regio-
nů, a to nejrůznějšími for-
mami. Například účastí ve-
řejnosti v komunitním plá-
nování (komunitní plánová-
ní sociálních služeb), při 
tvorbě veřejných prostran-
ství, při regeneraci panelo-
vých sídlišť, při společném 
strategickém plánování s 
veřejností apod. Naopak za 
zapojování veřejnosti nepo-

važujeme obecní slavnosti, 
setkání rodáků a podobné 
akce. 

Cílem soutěže je podpořit 
principy občanské společ-
nosti, zapojit do veřejného 
života nevládní neziskový 
sektor a občany, podpořit 
transparentní prvky rozho-
dování do místní samosprá-
vy – zamezit korupci. 

Přihlásit lze projekty ukon-
čené v letech 2009 a 2010. 
V soutěži může mít jeden 
účastník přihlášeno i více 
projektů. Uzávěrka přihlá-
šek je v 15. srpna 2011. 
Soutěž je pořádána za fi-
nanční podpory Velvysla-
nectví Spojených států 
amerických v Praze.  

Z přihlášených projektů vy-
bere porota složená z nezá-
vislých odborníků nejlepší 
projekty, které budou poslé-
ze hodnoceny přímo na 
místě. Vítězové budou vy-
hlášeni na konferenci k té-
matu, která se uskuteční v 
říjnu 2011. Vítěze čeká eu-
rovíkend pro dvě osoby. 
Další ocenění získají komu-
nikační techniku, která jim 
pomůže lépe pracovat a 
komunikovat s veřejností.  

Přihlášku ke stažení najde-
te ZDE, podrobná pravidla 
účasti v soutěži pak TADY. 
Přihlášku můžete vyplnit i 
ELEKTRONICKY. Důležité 
informace naleznete i na 
www.olidech-slidmi.cz 

Zajímá Vás názor veřejnosti? Zapojujete občany do rozhodování? 

Můžete vyhrát eurovíkend 

 

Zaměření a odborný program: Kon-
ference pokrývá celou oblast ekolo-
gie od úrovně organismů až po úro-
veň globálního ekosystému. Cílem je 
rozvíjení komunikace a spolupráce 
odborníků a studentů bádajících v 
biologicko-ekologických oborech v 
akademických institucích, pracovníků 
ochrany přírody a dalších zájemců o 
ekologii. Konference by měla před-

stavovat krok k lepšímu propojení 
ekologického výzkumu (základního i 
aplikovaného) v České republice a 
zvýšení vzájemné informovanosti o 
tom, co se v české ekologii děje. 

Konference se bude specificky 
věnovat následujícím oblastem: 
Ekologie organismů a evoluční ekolo-
gie, Ekologie populací a společen-
stev, Ekosystémová ekologie, Makro-

ekologie, biodiverzita a ekologická 
biogeografie, Paleoekologie a histo-
rická ekologie, Ekologie současných 
změn přírody a krajiny   

Přihlášky na konferenci: Na webo-
vých stránkách ČSPE nejpozději do 
31. srpna 2011. Pro ú čast je pot ře-
ba uhradit konferen ční poplatky. 
Podrobnosti najdete na webu 
www.cspe.cz                                 (r) 

Ekologie 2011 - 3. konference České společnosti pro ekologii   
Termín konání: 21. – 23. října 2011, místo konání: Kostelec nad Černými lesy – zámek   



Společnost Posázaví 
o.p.s. vydala v červenci 
nové propaga ční materiá-
ly zam ěřené na historické 
slohy a nau čné stezky v 
regionu. Papírové sklá-
dačky s mapami jsou k 
dostání zdarma v infor-
mačních centrech, mu-
zeích, na nádražích i u 
podnikatel ů v cestovním 
ruchu.  

Brožury mají dohromady 
sedm tematických okruhů a 
každý z nich vyšel v nákla-
du 5 000 kusů. Vydány byly 
v rámci projektu "Posázaví 
a Rakovnicko – podpora 
venkovské aktivní turistiky", 
který vznikl ve spolupráci 
dvou místních akčních sku-
pin – Rakovnicka a Posáza-
ví. 

Brožury zaměřené na histo-
rické slohy představují regi-
onální památky románské, 
gotické, barokní, renesanč-
ní, klasicistní architektury a 
architektury 19. století. Je-
jich podkladem je mapa 
regionu s pěšími turistický-
mi i cyklistickými trasami, v 

níž jsou barevně vyznačeny 
pamětihodnosti daného 
historického slohu. Brožuru 
doplňují fotografie vybra-
ných památek. 

V další brožuře s mapovým 
podkladem je 14 naučných 
stezek v Posázaví. Je mezi 
nimi například stezka Kono-
pišťským parkem, Naučná 
stezka Votočnice, Medník, 
Po stopách bitvy u Janko-
va, S rytířem na Blaník ne-
bo Zámecký park Jemniště. 
V brožuře nechybí ani 
stručná charakteristika kaž-
dé stezky.  

„Každý návštěvník regionu 
má zájem o mapu. Je to 
levný, ale pěkný a kvalitní 
propagační materiál, který 
si může dát do kapsy nebo 
brašny kola a má ho pořád 
po ruce. Tyto materiály se 
snažíme vydávat vždy na 
sezonu, nemá cenu je vyrá-
bět na sklad, protože infor-
mace v nich mohou zasta-
rat. Ideální je vydat menší 
počet, a pokud o ně bude 
zájem i příští rok, tak je ak-
tualizujeme,“ řekla ředitelka 

společnosti Posázaví o.p.s. 
Bohunka Zemanová. 

V rámci projektu spolupráce 
vyšel v červenci ještě nový 
barevný časopis pro děti 
Posázavské kukátko, aneb 
Jak se stavěl hrad. Bude už 
čtvrtou publikací svého dru-
hu v řadě, kterou společ-
nost Posázaví o.p.s. vyda-
la. O barevný časopis s 
omalovánkami a kvízy pro 
děti je velký zájem. 

Společnost Posázaví o.p.s. 
vydala v červenci také sklá-
dačku Zlatá řeka Sázava , 
která turistům představuje 
jeden z nejromantičtějších 
českých toků. Součástí ma-

py je přehled 
35 sázav-
ských jezů v úseku mezi 
Chřenovicemi a Žampa-
chem, včetně informací o 
jejich sjízdnosti. Brožura 
vznikla ve spolupráci míst-
ních podnikatelů v turistic-
kém ruchu. „Všichni podni-
kají v jednom místě a je 
důležité, že dokážou navzá-
jem propojit své aktivity. 
Prospěje to nejen jim sa-
motným, ale především 
návštěvníkům regionu,“ 
dodala Bohunka Zemano-
vá. 

Jaroslava T ůmová 
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Rozdělí 30 mil. pro NNO 
Ministerstvo pro místní rozvoj dnes vyhlásilo další  
kolo programu podpory nestátních neziskových or-
ganizací. Pro kalendá řní rok 2012 má pro zájemce 
připraveno na 30 milion ů korun. 

„Chceme podpořit zajímavé projekty ze tří oblastí, které 
svým zaměřením odpovídají činnosti resortu,“ uvedl Ka-
mil Jankovský, ministr pro místní rozvoj. Hlásit se mohou 
tyto nestátní neziskové organizace se sídlem v České 
republice: občanské sdružení, obecně prospěšná společ-
nost, zájmové sdružení právnických osob, nadace a na-
dační fondy. „Maximální výše dotace může dosáhnout 
sedmdesáti procent rozpočtu projektu,“ doplnil ministr. 
Uzávěrka pro podání žádostí je 30. zá ří 2011 a další 
podrobnosti a podmínky jsou na webu MMR.  

Obnova kulturního d ědictví údolí Desné o.s., Severo české 
 muzeum v Liberci a Technické muzeum v Brn ě pořádají 

 

II. MEZINÁRODNÍ SETKÁNÍ FLAŠINETÁ ŘŮ 

                        10. – 17. SRPNA 2011 
 

STŘEDA 10.8. - LIBEREC 
16:00 zahájení před libereckou radnicí  

ČTVRTEK 11.8.- LIBEREC 
vystoupení flašinetářů na různých místech Liberce - Plaza 
centrum, Benešovo náměsti, Šaldovo náměstí, Soukenné 
náměstí, Pražská ulice, Moskevská ulice 

16:00  zakončení setkání a koncert flašinetářů 
 v Severočeském muzeu. 

PÁTEK 12.8. -  HANUŠOVICE 
16:00-20:00  vystoupení flašinetářů na rychtě 

SOBOTA 13.8. – 8.PEKAŘOVSKÁ POUŤ 
 podrobný program pouti na na www.vresovka.cz  

NEDĚLE 14.8. – HANUŠOVICE, VELKÉ LOSINY  
13:00 -16:00  vystoupení flašinetářů na rychtě a v Ruční 
papírně Velké Losiny  

PONDĚLÍ 15.8. – BRNO 
koncert flašinetářů v expozici Technického muzea v Brně 

ÚTERÝ 16.8. -  BRNO 
veřejná produkce flašinetářů v ulicích města Brna 

STŘEDA 17.8. - BRNO 
veřejná produkce flašinetářů v ulicích města Brna 

Posázaví tentokrát představuje historické 
slohy, naučné stezky i řeku Sázavu 



Pro Centrum pro komunitní práci p řipravil Ji ří Pavlát.  Foto: archiv CpKP a auto ři 
příspěvků. Poštovní adresa redakce: CpKP st řední Morava, Horní nám ěstí 9, 

 75002 Přerov. Tel.: +420 608 700 130, e-mail:  cpkp@cpkp.cz ,  
Příští redak ční uzávěrka je 23. 8. 2011, nejbližší noviny vyjdou kolem 2 5.8. 2011  

www.venkovskenoviny.cz 

Tento zpravodaj byl vytvo řen za finan ční pomoci Ministerstva životního prost ředí. 
 Za obsah tohoto dokumentu je výhradn ě odpov ědné CpKP a nelze jej v žádném 

 případě považovat za názor Ministerstva životního prost ředí. 
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Místní akční skupina  Podli-
pansko a Region Pošembe-
ří společně realizují tzv. 
projekt Spolupráce, podpo-
řený Státním zemědělským 
intervenčním fondem. Jeho 
cílem je vytvoření cyklistic-
ké, tematicky zaměřené 
stezky, propojit ovocnáře 
hospodařící na tomto území 
a rozšířit jejich aktivity smě-
rem k venkovské turistice. 

Středočeská ovocná stezka 
povede regiony Podlipan-

sko a Pošembeří a po celé 
trase bude značena cyklis-
tickými informačními smě-
rovkami s logem projektu. 
Na obou koncích cesty Vás 
přivitá vstupní tabule s in-
formacemi o tematické 
stezce a mapou celé trasy. 
Na cyklostezce dlouhé 72 
km bude umístěno 10 za-
střešených odpočívadel s 
lavičkami, stolkem a stojany 
na kolo, a infotabulemi, kte-
ré Vás provedou historii i 
současnosti ovocnářství v 

této části Středočeského 
kraje. Dále na trase potkáte 
18 taggů /kódů/ s možností 
stažení informací o stezce 
a zajímavostech regionu do 
mobilního telefonu. V rámci 
projektu bude vytištěn 
„Průvodce po Středočeské 
ovocné stezce“, který bude 
shrnovat informace o celé 
trase a zajímavosti o pro-
jektu. 

Největším lákadlem nejen 
pro rodiny s dětmi budou 

dvě trasy s interaktivními 
tabulemi. Interaktivní prvky 
poučí návštěvníky o příro-
dě, ovoci, které se v této 
oblasti pěstuje a současně 
ověří jejich znalosti, získa-
né při projetí ovocné stez-
ky. 

Při návštěvě ovocných sa-
dů, mohou výletníci ochut-
nat místní produkty a získat 
originální razítko s logem 
stezky. 

Iveta Mina říková 

Středočeská ovocná stezka 


